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1. Inleiding 

Wij waarderen de positieve beoordeling van de memorie van antwoord en 
de nota van wijzigingen door de leden van de P.v.d.A.«fractie. Inderdaad is 
het door ons gekozen systeem het eenvoudigst en brengt het voor de over-
heid de minste kosten met zich mee. Deze beide aspecten van het wets-
ontwerp zijn ook naar onze mening van groot belang. 

De leden van de C.D.A.-fractie betreuren het dat de memorie van ant-
woord pas op 19 november 1980 door de Tweede Kamer werd ontvangen. 
Wij merken op, dat het voorlopig verslag naar aanleiding van het op 25 au-
gustus 1979 ingediende wetsontwerp eerst op 10 juni 1980 werd vastge-
steld, al waren de fractiebijdragen eerder bekend. Te rekenen van die datum 
heeft de beantwoording dus ruim vijf maanden geduurd. Hoewel wij ook ho-
ge prioriteit toekennen aan de bestrijding van malafide praktijken van kop-
pelbazen, heeft de beantwoording van het omvangrijke voorlopig verslag, 
waarin ook tal van vragen werden gesteld over andere systemen dan het in 
het wetsontwerp neergelegde systeem, noodzakelijkerwijs geruime tijd ge-
vergd. Bovendien was intensief overleg tussen de meest betrokken departe-
menten en met andere departementen noodzakelijk. Het was dan ook niet 
mogelijk de memorie van antwoord en de nota van wijzigingen op een eer-
der tijdstip uit te brengen. De leden van deze fractie vragen voorts waarom 
het wetsontwerp dat de hoofdelijke aansprakelijkheid van bestuurders van 
rechtspersonen voor te betalen premies en belastingen regelt (kamerstuk nr. 
16 530), niet eerder bij de Kamer werd ingediend. Zij wijzen erop dat de Mi-
nisterraad reeds op 29 februari 1980 met het wetsontwerp had ingestemd. 
Inderdaad is, tot onze spijt, bij de afhandeling van dit wetsontwerp enige 
vertraging opgetreden. Na de behandeling in de Ministerraad dienden het 
wetsontwerp en de memorie van toelichting nog op enige punten te worden 
aangepast alvorens deze naar de Raad van State gezonden konden worden. 
Het advies van de Raad van State werd op 29 juli 1980 uitgebracht. Naaraan-
leiding van het advies van de raad moesten wetsontwerp en memorie van 
toelichting op een aantal punten worden aangevuld. Daar in dezelfde tijd de 
beantwoording van het voorlopig verslag van het onderhavige wetsontwerp 
de hoogste prioriteit had en voorts bij de verschillende departementen ook 
andere wetsontwerpen moesten worden voorbereid die op 1 januari 1981 in 
werking zouden moeten treden, is het niet mogelijk gebleken het wets-
ontwerp bestuurdersaansprakelijkheid op een eerder tijdstip in te dienen. 
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Wij zijn erkentelijk voor de woorden van waardering voor de memorie van 
antwoord en de nota van wijzigingen van de leden van de C.D.A.- en van de 
S.G.P.-fractie. De leden van de C.D.A.-fractie tonen zich evenwel nog niet op 
alle punten overtuigd en achten enkele niet onbelangrijke aanvullingen van 
het wetsontwerp gewenst, zonder dat dit huns inziens een spoedig afhande-
ling van het wetsontwerp in de weg hoeft te staan. Naar onze mening is het 
echter niet mogelijk het wetsontwerp in dit stadium van de behandeling in-
grijpend te wijzigen. Een aanzienlijke vertraging zou daarvan het gevolg zijn. 
Bovendien zou opnieuw het advies van de Sociale Verzekeringsraad en van 
de Raad van State gevraagd moeten worden. Dat is ook niet de bedoeling 
van de leden van de C.D.A.-fractie, die immers verklaren dat zij op een spoe-
dige afhandeling prijs stellen. 

Wel achten wij het evenwel mogelijk om bij nota van wijzigingen nog een 
technische verbetering in het wetsontwerp aan te brengen die ertoe leidt 
dat een aannemer die langs contractuele weg zijn uit de wet voortvloeiende 
risico zoveel mogelijk wil uitsluiten, een betere garantie krijgt dat hij dat doel 
inderdaad zal bereiken. Bij de besprekingen van het commentaar van de le-
den van de C.D.A.-fractie in onderdeel 4 van het eindverslag zullen wij dit 
voorstel nader uiteenzetten. Wij hopen dat dit voorstel ertoe kan bijdragen 
om, zonder dat de wezenlijke uitgangspunten van het ontwerp worden ver-
laten, het wetsontwerp aanvaardbaarder te maken voor het bedrijfsleven. 

Het spijt ons te vernemen dat de leden van de V.V.D.-fractie, na kennisne-
ming van de memorie van antwoord en de nota van wijzigingen, nog van 
mening zijn dat de ketenaansprakelijkheid zoals neergelegd in dit wets-
ontwerp, zodanige principiële en praktische moeilijkheden oplevert, dat niet 
verwacht mag worden dat daarmee een bijdrage aan de bestrijding van ma-
lafide praktijken wordt geleverd. Wij menen in de memorie van antwoord 
niet in gebreke te zijn gebleven met het uiteenzetten van de gronden, waar-
op wij onze positieve verwachtingen van het wetsontwerp baseren. Wij ho-
pen dat de leden van de V.V.D.-fractie hun oordeel willen herzien, nu in een 
tweede nota van wijzigingen onzerzijds een voorstel is uitgewerkt, dat is 
geïnspireerd door het NIVAG-plan en opmerkingen van de C.D.A.-fracie 
daarover in het eindverslag. In gelijke geest hebben ook de leden van de 
V.V.D.-fractie de grondgedachte van het NIVAG-plan gesteund. Wij menen 
dat door dit voorstel in elk geval een uitweg wordt geboden aan de aanne-
mer die langs contractuele weg zijn uit de wet voortvloeiende risico van 
aansprakelijkstelling zoveel mogelijk wil uitsluiten. 

2. Ketenaansprakelijkheid 

De leden van de P.v.d.A.-fractie vrezen dat, ondanks de in het wets-
ontwerp aangebrachte verzachtende bepaling, er bij de aannemers de be-
grijpelijke behoefte zal blijven bestaan zich tegen de risico's van de niet-be-
talende onderaannemer in te dekken. Indien dit zou geschieden door middel 
van inhouding van een deel van de aanneemsom zouden naar hun mening 
kleine ondernemingen in liquiditeitsproblemen kunnen geraken. Zij vragen 
zich af of door een snelle behandeling en inwerkingtreding van het wets-
ontwerp bestuurdersaansprakelijkheid (kamerstuk nr. 16 530) niet althans 
een klein dammetje zal kunnen worden opgeworpen tegen een mogelijk al 
te grote inhoudingsneiging bij de aannemers en vragen daarom of wij er-
voor willen zorgen dat beide wetsontwerpen gelijktijdig in werking kunnen 
treden, althans zeer kort na elkaar. Inderdaad zal de mogelijkheid om de be-
stuurders van een onderaannemer-rechtspersoon aan te spreken ertoe kun-
ne leiden dat er bij aannemers minder behoefte bestaat, zich tegen het risico 
van aansprakelijkheid in te dekken. Ook de bepaling opgenomen in het be-
stuurdersaansprakelijkheidsontwerp, dat de aannemer die de schulden van 
een onderaannemer-rechtspersoon betaald heeft, een verhaalsrecht heeft 
op de bestuurders daarvan, kan dit effect hebben. Voor zover het in ons ver-
mogen ligt zullen wij ervoor zorgdragen dat beide wetsontwerpen zo spoe-
dig mogelijk in werking treden. Het bestuurdersaansprakelijkheidsontwerp 
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is echter eerst onlangs ingediend, zodat de kans dat beide wetsontwerpen 
gelijktijdig of zeer kort na elkaar het Staatsblad zullen bereiken niet hoog kan 
worden aangslagen. Wij achten het niet wenselijk dat de inwerkingtreding 
van het onderhavige wetsontwerp zou worden uitgesteld in verband met de 
behandeling van het bestuurdersaansprakelijkheidsontwerp. 

Wij hebben kennis genomen van de oprichting in november van het vori-
ge jaar van de Vereniging tot Regulering Onderaanneming te Dordrecht. Wij 
hebben ook kennis genomen van de statuten, het huishoudelijk reglement 
en het reglement «normen onderaannemers» van deze vereniging. Het gaat 
hier kennelijk om een poging van het bedrijfsleven om orde op zaken te stel-
len in eigen gelederen. Dit streven beoordelen wij op zichzelf als positief. De 
vereniging heeft ten doel te bevorderen dat het opdragen van werkzaam-
heden aan derden in de metaal- en elektronische industrie en nijverheid, 
chemie en petrochemie en in het bouwbedrijf geschiedt met inachtneming 
van alle wettelijke verplichtingen en op zodanige wijze dat het arbeidsvoor-
waardenbeleid daardoor niet wordt verstoord. De vereniging houdt een re-
gister aan van ondernemingen, waarin alleen zij kunnen worden ingeschre-
ven die naar het oordeel van het bestuur voldoen aan het reglement «nor-
men onderaannemers». Dit reglement is er in het bijzonder op gericht, waar-
borgen te scheppen dat de met leden van de vereniging contracterende on-
deraannemers aan hun premie- en belastingverplichtingen voldoen. Zij 
moeten daartoe de nodige gegevens beschikbaar hebben en ter inzage kun-
nen geven aan de (hoofd)aannemer. De leden van de vereniging verbinden 
zich alleen te contracteren met in het register voorkomende onderaanne-
mers. Het komt er op neer, dat hier in verenigingsverband door onderne-
mers maatregelen worden getroffen die iedere individuele ondernemer ook 
zou dienen te treffen om zijn uit de voorgestelde wettelijke regeling voort-
vloeiende risico zoveel mogelijk te beperken. De vereniging heeft ten doel, 
dit voor de aangesloten leden gemakkelijker te maken. Ondernemers die zich 
niet bij de vereniging kunnen of willen aansluiten zullen zelf de nodige af-
spraken moeten maken in hun relaties met onderaannemers. 

De overeenkomst met de daarbij behorende reglementen dragen elemen-
ten in zich die de mededinging regelen. Of en in hoeverre de door de vereni-
ging tot stand gebrachte regeling gezien het beoogde doel zich verdragen 
met de uitgangspunten van het op basis van de Wet economische mededin-
ging gevoerde mededingingsbeleid zal eerst via nader onderzoek kunnen 
worden vastgesteld, wanneer de regelingen overeenkomstig de bepalingen 
van deze wet zijn aangemeld. Of en in hoeverre de mededingingsregels 
van het EEG-verdrag op de regelingen van toepassing zijn, hangt met name 
af van het antwoord op de vraag of de regelingen de handel tussen lid-sta-
ten ongunstig kunnen beïnvloeden. Nu de daadwerkelijke effecten op de Ne-
derlandse markt van het optreden van de vereniging niet bekend zijn, is op 
dit moment hierover geen uitspraak mogelijk. 

De leden van de C.D.A.-fractie waren nog niet overtuigd door de uiteenzet-
tingen die in de memorie van antwoord zijn gegeven naar aanleiding van 
door hen gestelde vragen over het karakter van de op de (hoofd)aannemer 
door het wetsontwerp gelegde aansprakelijkheid. Het onvrijwillig karakter 
van de uitbesteding aan onderaannemers staat er in de zienswijze van deze 
leden aan in de weg, het risico van niet-betaling door onderaannnemers op 
de hoofdaannemer te laden. Deze leden trekken de vergelijking met de ver-
koop van eindprodukten «in de prijs waarvan de op dat produkt drukkende 
belastingen en sociale premies van alle voorafgaande schakels in de be-
drijfskolom begrepen zijn». Indien er bij het inschakelen van onderaanne-
mers dikwijls evenmin sprake is van een vrije beslissing als bij het kopen van 
bijvoorbeeld stenen of een staalconstructie, waarom strekt dan - zo vragen 
zij - de ketenaansprakelijkheid zich niet tevens uit tot de leveranciers van 
laatstgenoemde goederen? 

Wij willen in dit verband wijzen op de uitzonderingsbepalingen opgeno-
men in artikel 16b, tiende lid, onderdeel 1 van de Coördinatiewet Sociale 
Verzekering en de dienovereenkomstige bepalingen in de andere wetten. Op 
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grond hiervan is de aannemer niet aansprakelijk indien de onderaannemer 
zijn werkzaamheden geheel of grotendeels in zijn eigen bedrijf verricht. Zo-
alsookin de memorie van toelichting (blz. 17) is gesteld, achten wij het niet 
nodig in dit geval een aansprakelijkheid van anderen, i.c. de aannemer in te 
voeren. Hiermee zou nl. het doel van het wetsontwerp, de bestrijding van de 
malafide onderaanneming door koppelbazen die zich in feite bezighouden 
met het uitlenen van arbeidskrachten, voorbij worden geschoten. Het bedrijf 
van de onderaannemer zal zelf meestal voldoende verhaal bieden voor de 
inning van premie en belastingen. Wij vragen ons af waarom een leveran-
cier in de aansprakelijkheidsketen zou moeten worden betrokken, terwijl ook 
hij zijn werkzaamheden geheel of grotendeels in zijn eigen bedrijf verricht. 
Malafide onderaanneming kan zich hier niet voordoen. Hoewel het theore-
tisch juist is dat in de aanneemsom ook de belastingen en premies van de 
«thuiswerkende» onderaannemer en de leverancier begrepen zijn, hebben 
wij gemeend de werking van de wet te moeten toespitsen op de koppelbaas 
die zich op (onder)aanneming van werk is gaan toeleggen. Hierdoor wordt 
naar onze mening de stelling dat in de aanneemsom de te betalen belastin-
gen en premies zijn begrepen, niet aangetast. 

De aan het woord zijnde leden zagen veeleer de rechtsgrond voor aan-
sprakelijkheid in een gebrek aan zorgvuldigheid van de aannemer bij de keu-
ze van in te schakelen onderaannemers, doch zij beseften tevens dat deze 
rechtsgrond niet kan worden ten grondslag gelegd aan een aansprakelijk-
heid voor onderaannemers in een keten, die niet door de (hoofd)aannemer 
zelf zijn gecontracteerd. 

Wij merken in dit verband op, dat ook ten opzichte van de keuze van on-
deraannemers in een keten met wie de (hoofd)aannemers niet direct in een 
contractuele relatie staat, een zorgvuldigheidsplicht van die (hoofd)aanne-
mer kan worden geconstrueerd omdat een (hoofd)aannemer een goedkeu-
ringsrecht ten aanzien van deze onderaannemers kan bedingen. Aan het 
wetsontwerp ligt evenwel niet zozeer de rechtsgrond van zorgvuldigheid bij 
de keuze ten grondslag als wel de veel bredere overweging, datde(hoofd)-
aannemer in de aannemingssom premies en belastingelden ontvangt en 
dat deze niet aan de gemeenschap onttrokken mogen worden door onder-
aannemers die bij de uitvoering van het door de (hoofd)aannemer aangeno-
men werk worden ingeschakeld. Dat die inschakeling niet steeds in econo-
mische zin een vrijwillig karakter draagt is in onze zienswijze van minder be-
tekenis dan het feit, dat die onderaannemers rechtstreeks of middellijk door 
de (hoofd)aannemer worden betrokken bij de uitvoering van het werk en dat 
hij daarvan het profijt heeft. In haar uiterste consequentie voert deze ziens-
wijze tot de conclusie dat de (hoofd)aannemer ook aansprakelijk moet zijn 
wanneer de niet-betaling door een onderaannemer niet te wijten is aan laak-
baar gedrag. In de oorspronkelijke versie van het wetsontwerp was dit ook 
zo, zij het dat bij de uitvoering ervan naar onze opvatting deze uiterste con-
sequentie redelijkerwijs niet behoort te worden getrokken. Om die reden is 
een verfijning in het stelsel aangebracht, waardoor de regeling ook scherper 
op bestrijding van malafide gedrag wordt toegespitst. Er is hier naar onze 
mening slechts sprake van een afsnijden van consequenties van de aan het 
ontwerp ten grondslag liggende redengeving, welke consequenties verder 
zouden gaan dan de bestrijding van malafide gedrag. 

De aan het woord zijnde leden vermochten niet in te zien dat een aanvul-
lende rechtsgrond voor het gekozen stelsel gelegen zou zijn in de stimulans 
die daarvan op de bedrijfsgenoten uitgaat om orde op zaken te stellen in de 
eigen bedrijfstak. Onzes inziens is het zeker mogelijk de rechtsgrond voor 
een wetsvoorstel mede te zoeken in het daarmee beoogde, maatschappelijk 
gewenste doel. Dat de wenselijkheid van een dergelijke stimulans door de 
leden van de C.D.A.-fractie wordt onderschreven stemt tot voldoening. Over 
de vraag of het gekozen stelsel de enige of de beste methode is om deze 
steun te verschaffen kan men van mening verschillen, zonder daarmee het 
gekozen stelsel af te wijzen. Het gekozen stelsel heeft het voordeel van een-
voud en is weinig kostbaar. Het stelt naar onze overtuiging de bedrijfsgeno-
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ten niet voor onoplosbare problemen doch verschaft wel de gewenste sti-
mulans om tot effectieve bestrijding van malafide praktijken in eigen gelede-
rente komen. 

De aan het woord zijnde leden waren voorts bevreesd dat een gevolg van 
het wetsontwerp soms zou kunnen zijn dat hoofdaannemers het gekozen 
stelsel misbruiken om zichzelf tegenover onderaannemers een onevenredi-
ge economische machtspositie te verschaffen. Dit zou in de visie van deze le-
den kunnen geschieden doordat misbruik wordt gemaakt van de macht die 
de hoofdaannemer krijgt om vergaande afspraken en regelingen met onder-
aannemers te treffen. Welk misbruik de aan het woord zijnde leden hier op 
het oog hebben is niet onmiddellijk duidelijk. We zien niet, dat er misbruik 
wordt gemaakt wanneer de te treffen regelingen en afspraken uitsluitend ge-
richt zijn op het door de (hoofd)aannemer verkrijgen van waarborgen dat de 
onderaannemer zijn premies en belastingen op tijd betaalt en niet verder 
gaan dan nodig is omdat doel te bereiken. Wij kunnen ons voorstellen dat in 
de bedrijfstak zelf de bedrijfsgenoten komen tot een in onderling overleg 
vastgestelde gedragslijn en standaardvoorwaarden bij onderaanneming. 
De onderaannemers zouden in een dergelijk overleg zo nodig kunnen waken 
voor beperking van de op te stellen regelingen tot het doel waarvoor zij wor-
den geschapen. Wij zien niet waarom een onderaannemer die zijn zaken be-
hoorlijk in orde heeft door de voorgestelde wettelijke regeling willoos slacht-
offer zou worden van machtsmisbruik door (hoofd)-aannemers. Wanneer 
(hoofd)aannemers besluiten om in verenigingsverband regels te stellen 
wijst dat onzes inziens niet op machtsmisbruik maar veeleer op een goed in-
zicht in de eisen die de wet stelt en de wijze waarop door het bedrijfsleven 
daarop kan worden ingespeeld. Wanneer de in verenigingsverband opge-
stelde regelingen voor de onderaannemers te ver gaan, dan zullen zij er zich 
tegen moeten verzetten. Als mogelijke partijen bij een contract van onder-
aanneming staan zij niet machteloos. Aannemers en onderaannemers zijn 
immers van elkaar afhankelijk. 

De hier aan het woord zijnde leden besluiten hun beschouwing met de 
conclusie, dat er alle reden is te streven naar een stelsel waarin op basis van 
objectieve criteria kan worden vastgesteld of aan de vereiste zorgvuldigheid 
is voldaan wanneer een ondernemer met een bepaalde onderaannemer 
contracteert. Wij menen dat de door de nota van wijzigingen toegevoegde 
bepaling, dat de aansprakelijkheid van de (hoofd)aannemer vervalt wanneer 
de niet-betaling noch aan de onderaannemer noch aan een aannemer te wij-
ten is, reeds een eindweegs tegemoet komt aan de wens van de aan het 
woord zijnde leden, het karakter van de aansprakelijkheid in de door hen 
aangegeven zin te herzien. Immers door de werking van deze, terecht als een 
aanzienlijke verbetering gekwalificeerde bepaling, zal de hoofdaannemer al-
leen aansprakelijk kunnen worden gesteld voor schulden van op het door 
hem aangenomen werk ingeschakelde onderaannemers, indien hemzelf of 
deze laatsten ter zake een verwijt treft. De veronderstelling dat de (hoofd)-
aannemer onvoldoende zorgvuldig is geweest door deze, blijkbaar onbe-
trouwbare, onderaannemers op het werk toe te laten, ligt voor de hand. Wij 
zien niet, dat het wetsontwerp te ver gaat door deze veronderstelling impli-
ciet tot grondslag van de aansprakelijkheid te kiezen. 

Wij willen in dit verband ook nog wijzen op het voorstel dat is vervat in de 
hierbij overgelegde nota van wijzigingen, waardoor naar onze mening een 
reële risicobeperking kan worden bereikt door aannemers langs de weg van 
contractuele afspraken met onderaannemers. 

Volgens de leden van de V.V.D.-fractie blijft de rechtsgrond voor de keten-
aansprakelijkheid, ondanks de nadere uiteenzetting dienaangaande in de 
memorie van antwoord, discutabel en is de gemaakte vergelijking tussen de 
overeenkomsten tot aanneming van werk en de gevallen, waarop artikel 
1403, derde lid BW zich richt, opzijn minst aan twijfel onderhevig. Zij wij-
zen er in de eerste plaats op dat bij aanneming van werk het afgesproken re-
sultaat voorop staat en in de tweede plaats dat tussen een aannemer en een 
tweede of volgende aannemer in de keten geen contractuele band bestaat. 
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In de memorie van antwoord hebben wij gesteld dat de aansprakelijk-
heidsregeling van de aannemer vergelijkbaar is met die van de werkgever 
op grond van artikel 1403, lid 3 Burgerlijk Wetboek. Hiermee is niet beoogd te 
zeggen, dat aanneming van werk vergelijkbaar is met een arbeidscontract. 
Wel kan gezegd worden dat zowel in de situatie van onderaanneming (onge-
acht of er een contractuele relatie is tussen de hoofdaannemer en de niet be-
talende onderaannemer) als in de situatie van de werkgever met betrekking 
tot de werknemer, uit de aard van de (rechts-)verhouding de grondslag van 
de aansprakelijkheid kan worden afgeleid. Immers bij de onderaanneming 
heeft de (hoofd)aannemer baat bij het werk van de onderaannemer, zoals in 
de arbeidsverhouding de werkgever baat heeft bij het werk van de werkne-
mer. In dit opzicht menen wij dat de vergelijking tussen de aansprakelijkheid 
welke voor de werkgever uit artikel 1403, lid 3 BW en die welke uit het onder-
havige wetsvoorstel voor de (hoofd)aannemer voortvloeit, wel kan worden 
gemaakt.1 

De leden van de V.V.D.-fractie tonen zich nog weinig tevreden over de bij 
nota van wijzigingen aangebrachte verzachting van de aansprakelijkheidsre-
geling. Zij zijn van mening dat door de formulering ervan de onduidelijkheid 
over welke partij de bewijslast heeft voortduurt. Het leggen van de bewijs-
last bij de aannemer vinden zij niet acceptabel. Hierover merken wij op dat 
door de formulering «indien aannemelijk is» de rechter, afhankelijk van de 
concrete omstandigheden van het geval, de bewijslast kan leggen bij dege-
ne die tot het dragen daarvan het best in staat is. In veel gevallen zullen dat 
de bedrijfsvereniging en de fiscus zijn, omdat zij toegang hebben tot de ad-
ministratie van de onderaannemer en omdat zij meestal van de financiële 
toestand van die onderaannemer op de hoogte zijn. Voor zover de bewijslast 
op de aannemer komt te rusten, heeft deze voldoende mogelijkheden om 
hieraan te voldoen. In de memorie van toelichting, blz. 8, werd melding ge-
maakt van de mogelijkheid dat de onderaannemer als getuige wordt opge-
roepen en ook dat de aannemer van de onderaannemer kan bedingen dat 
deze hem alle inlichtingen verstrekt die nodig zijn om een eventuele bewijs-
last in een geding te kunnen vervullen. Dat de wetstekst geen duidelijkheid 
schept over de toetsingscriteria «aannemelijk, billijk en redelijk» is juist. Wat 
«billijk en redelijk» betreft merken wij op, dat het niet voor de hand ligt dat 
de wetstekst duidelijkheid schept over iets wat in de memorie van antwoord 
is vermeld. Op blz. 7 van de memorie van antwoord staat nl. dat de vraag 
wat moet worden verstaan onder «dat de niet-betaling door de onderaanne-
mer noch aan hem noch aan een aannemer te wijten is» naar redelijkheid en 
billijkheid moet worden beantwoord en afhangt van de concrete omstandig-
heden van het geval. Voorts worden in de memorie van antwoord daarvan 
enige voorbeelden gegeven. Het is naar onze mening ook niet goed mogelijk 
in de wetstekst zelf aan te geven wanneer aannemelijk is dat de niet-betaling 
door de onderaannemer noch aan hem noch aan een aannemer te wijten is. 
Hier zal uiteindelijk de rechter naar de omstandigheden van het geval moe-
ten oordelen. 

De leden van de V.V.D.-fractie vrezen dat er een ware wildgroei zal ontstaan 
van allerlei regelingen, gericht op de beperking van de eigen aansprakelijk-
heid van de aannemers. Zij zouden het op zijn minst fatsoenlijk hebben ge-
vonden als het wetsontwerp zelf een instrument zou aanreiken «om de nota 
bene door de voorgestelde regeling opgelegde oeverloze aansprakelijkheid 
te kunnen terugdringen». Wij zien niet, waarom hier voor «wildgroei» moet 
worden gevreesd. Dat aannemers bepaalde regelingen willen treffen om 
hun risico te beperken achten wij niet onredelijk. In de memorie van ant-
woord is reeds uitvoerig ingegaan op de verschillende alternatieve syste-
men die zijn voorgesteld. Wij hebben daarin uiteengezet om welke redenen 
wij deze voorstellen van de hand wijzen. Ook in de volgende hoofdstukken 
van deze nota zal nog op enige van deze alternatieven nader worden inge-

_ _ ^ _ gaan. In de hierbij overgelegde tweede nota van wijzigingen wordt de aan-
1 Vergelijk prof. mr. c. AE. Uniken Venema in nemer nog een mogelijkheid aangereikt om langs contractuele weg zijn risi-
DeNaamiooze Vennootschap 58/12, blz. 231. co van aansprakelijkheid zoveel mogelijk te beperken. Wij blijven van me-
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ning dat het wetsontwerp daarnaast geen gecompliceerde, moeil i jk uitvoer-
bare regel ingen behoeft te bevatten die het risico van de aansprakeli jkheid 
van de aannemer verder kunnen terugdr ingen. Wij ver t rouwen dat het be-
dri j fs leven zeker in staat zal zijn maatregelen te treffen die nodig zijn om een 
aansprakeli jkstel l ing te voorkomen. Dit moet niet worden gezien als een ge-
brek aan gevoel van verantwoordel i jkheid ten opzichte van het bedri jfsle-
ven. Door het leggen van de verantwoordel i jkheid bij het bedri j fsleven zal de 
malaf ide onderaanneming het best kunnen worden tegengegaan, zonder 
dat vergaande overheidsbemoei ing noodzakelijk is. 

Aan de ongeclausuleerde ketenaansprakeli jkheid met afwijzing van alter-
natieven l iggen geen onderzoekresultaten ten grondslag. Het lijkt ons ook 
niet goed mogel i jk daarnaar een onderzoek in te stel len. 

Wat het overleg met de betrokken belangenorganisaties uit het bedri jfsle-
ven betreft, merken w i j op dat overleg heeft plaatsgevonden met het AVBB 
over het door hen voorgelegde plan. Met de Sociale Verzekeringsraad is 
geen verder overleg gevoerd over het uitgebrachte advies. Zulks is ook niet 
gebruikel i jk. Zoals wi j reeds in de memor ie van antwoord hebben opge-
merkt (blz. 3) is in het wetsontwerp de hoofdgedachte van dit advies van de 
Sociale Verzekeringsraad, de aansprakeli jkheid van de aannemer voor pre-
mies en belastingen van de onderaannemer, overgenomen. In zoverre deze 
hoofdgedachte het leggen van verantwoordel i jkheid op het bedri j fsleven 
impl iceert , moet worden aangenomen dat ook de raad daarmede instemt. 
Dat het merendeel van de betrokken belangenorganisat ies die zich daarover 
hebben geuit niet met het wetsontwerp instemt betreuren w i j , zulks te meer 
daar bestr i jding van de malaf ide onderaanneming een zaak is, waarbi j deze 
belangenorganisat ies zelf het grootste belang hebben. 

3. Vrijwaringsverklaringen 

De leden van de C.D.A.-fractie vragen opnieuw de aandacht van de Rege-
ring voor een stelsel van vr i jwar ingsverk lar ingen, in het bijzonder denken zij 
daarbi j aan het voorstel van het AVBB inzake het afgeven van voorwaardel i j -
ke vr i jwar ingen. De in de memor ie van antwoord tegen dit stelsel aange-
voerde bedenkingen hadden deze leden er niet van over tu igd, dat een der-
geli jk stelsel niet uitvoerbaar of effectief zou kunnen zijn. 

Wi j bl i jven van mening dat, om de in de memor ie van an twoord aange-
voerde redenen, een stelsel van vr i jwar ingsverklar ingen moet worden afge-
wezen. Het ui twerken en op poten zetten van een dergeli jk stelsel is ove-
r igens een geenszins eenvoudige zaak. In het bijzonder zouden tal van voor-
zieningen moeten worden bedacht o m de mogel i jkheid van malaf ide prakti j-
ken bij de toepassing van een dergeli jk stelsel bij voorbaat uit te sluiten. In 
de memor ie van antwoord is ui tvoer ig betoogd, welke problemen zich hier-
bi j voordoen. Wi j menen dat onze bezwaren geenszins zijn weer legd. De 
leden van de C.D.A.-fractie achten de stell ing dat een st roman gemakkeli jk 
aan een vr i jwar ingsverk lar ing zou kunnen komen al lerminst bewezen. Wij 
vrezen toch dat in een stelsel als door de AVBB word t bepleit, de druk om 
de hoofdel i jke aansprakeli jkheid te ontgaan door het tussenschuiven van 
een s t roman zo groot zal zi jn, dat zich gemakkeli jk bepaalde praktijken zullen 
ontwikkelen om dergeli jke s t romannen te v inden. Men denke maar aan 
n ieuw opgerichte vennootschappen ten aanzien van wie nog geen of slechts 
we in ig gegevens bekend zijn. De hier aan het woord zijnde leden achten het 
over igens denkbaar dat de ketenaansprakeli jkheid niet vervalt wanneer een 
vr i jwar ingsverk lar ing is verkregen voor de eerste schakel en dat van de eer-
ste aannemer zou worden ver langd dat hij een goedkeuringsrecht eist bij het 
ui tbesteden van werk aan lagere schakels, dan wel dat van de onderaan-
nemer word t geëist dat deze slechts met gevr i jwaarden in zee gaat. Een der-
geli jk stelsel zou niet door het tussenschuiven van een stroman kunnen wor-
den doorbroken. Maar ook dan bli jft het bezwaar, dat vr i jwar ingsverklar in-
gen slechts een beperkte betekenis kunnen hebben voor de bonafiditeit van 
de bezitters ervan, zoals ook door de aan het woord zijnde leden word t er-
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kend. Wij zien niet, dat dit belangrijke bezwaar van een stelsel van vrijwa-
ringsverklaringen wordt weggenomen door de invoering van voorlopige en 
definitieve verklaringen. Alles hangt immers af van de reële mogelijkheid 
om de gegevens die voor de verkrijging van dergelijke verklaringen moeten 
worden verstrekt op hun betrouwbaarheid te controleren. Ook hier kan die 
controle slechts betrekking hebben op een bepaald moment. Op blz. 20 en 
21 van de memorie van toelichting is uitvoerig ingegaan op de uitvoerings-
technische bezwaren van een dergelijk stelsel. Dat de uitvoeringstechni-
sche aspecten nader moeten worden bezien wordt ook door de leden van de 
C.D.A.-fractie erkend. Zij achten het mogelijk die problemen te overwinnen 
met «moderne administratieve methoden», waaraan geen prohibitieve kos-
ten verbonden zouden zijn, gelet op de opbrengsten die konden worden ver-
wacht. Wij zijn van onze kant niet overtuigd door dit betoog. In de eerste 
plaats zal - zoals reeds is opgemerkt - het in de wet en in uitvoeringsvoor-
schriften neerleggen van zo'n stelsel, waarbij telkens moet worden gedacht 
aan het uitsluiten van mogelijkheden die misbruik zouden kunnen bevorde-
ren, niet gemakkelijk zijn. De regeling zal door de organen die met de uitvoe-
ring ervan worden belast op haar uitvoerbaarheid moeten worden getoetst. 
Mede in verband daarmee zal voorafgaand overleg moeten worden gevoerd 
met de Sociale Verzekeringsraad. Ook het opzetten van moderne admini-
stratieve methoden vergt vaak moeizame en tijdrovende voorbereiding, 
waarvan de kosten aanzienlijk zullen zijn. Er moeten nieuwe administratieve 
lichamen in het leven worden geroepen. Het door deze te voeren beleid zal 
moeten worden ontworpen en in uitvoeringsvoorschriften neergelegd. De 
beslissingen moeten in beroep kunnen worden getoetst. Gesteld al dat in-
derdaad een stelsel van vrijwaringsverklaringen zou kunnen worden uitge-
werkt dat voor het gestelde doel kan dienen, dan nog zal de voorbereiding 
en inwerkingstelling daarvan zeer geruime tijd - te denken valt aan enkele 
jaren - vergen. Het wetsontwerp zou dan ingrijpend moeten worden herzien 
en het advies van de Raad van State zou daarover moeten worden ingewon-
nen. Het gaat hier immers om niet onbelangrijke aanvullingen en bijstellin-
gen, zoals ook de leden van de C.D.A.-fractie wel inzien. De mogelijkheid om 
het wetsontwerp dan toch spoedig af te handelen, zoals deze leden wensen, 
is dan ook niet aanwezig. 

De aan het woord zijnde leden zien bezwaren van soortgelijke aard tegen 
een door het bedrijfsleven zelf opgezette registratie. In de memorie van ant-
woord hebben wij gewezen op de mogelijkheid van oprichting van een 
waarborgfonds. Het ligt voor de hand dat, indien een dergelijk waarborg-
fonds uitkeringen doet aan een aansprakelijk gestelde (hoofd)aannemer, de 
onderaannemer die in het betreffende geval met betaling in gebreke is ge-
bleven door dat fonds zal worden gesignaleerd als onbetrouwbaar. Op die 
manier kan het fonds er toe medewerken, dat de daarbij aangesloten aanne-
mers hun uit de wet voortvloeiende aansprakelijkheid kunnen beperken. Wij 
zien niet, dat een dergelijke regeling op één lijn kan worden gesteld of verge-
leken kan worden, zoals de aan het woord zijnde leden doen, met een stelsel 
van vrijwaringsverklaringen, gebaseerd op inlichtingen van bedrijfsvereni-
gingen en de fiscus. Deze vrijwaringsverklaringen bedoelen een garantie te 
zijn voor de bonafiditeit van de bezitter. De informatie van het waarborg-
fonds heeft slechts betrekking op een onderaannemer die met betaling van 
premies en belastingen in gebreke is gebleven en daardoor de aansprakelijk-
heid van een (hoofd)aannemer heeft bewerkstelligd. Het fonds kan geen ga-
ranties geven voor de bonafiditeit van onderaannemers, doch signaleert 
slechts de gevallen waarin een onderaannemer in gebreke is gebleven. Wij 
willen overigens geenszins stellen, dat een dergelijk waarborgfonds de op-
lossing biedt voor alle problemen. Wel zou daardoor een middel worden 
verschaft aan de (hoofd)aannemers om het uit de wet voortvloeiende aan-
sprakelijkheidsrisico op te vangen en te beperken. 

De wens tot het in het leven roepen van een stelsel van vrijwaringsverkla-
ringen gebaseerd op informaties van de fiscus en bedrijfsverenigingen is in-
gegeven door de overtuiging, dat een ondernemer zonder een dergelijk stel-
sel onvoldoende middelen zou hebben om na te gaan of de onderaanne-
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mers met wie hij contracteert of die in een keten van onderaanneming zijn 
opgenomen betrouwbaar zijn. In de memorie van antwoord hebben wij uit-
voerig betoogd, dat een (hoofd)aannemer door het treffen van regelingen en 
afspraken zijn risico in dit opzicht kan beperken. Door de opmerkingen in het 
eindverslag wordt deze zienswijze onzes inziens niet overtuigend bestreden. 
Wij blijven dan ook van oordeel, dat een ondernemer geenszins weerloos 
staat tegenover de hem door de wet opgelegde aansprakelijkheid. Hij kan de 
betrouwbaarheid van een onderaannemer bij voorbeeld gemakkelijk uittes-
ten door diens bereidheid na te gaan tot het treffen van afspraken en regelin-
gen die gericht zijn op controle van tijdige voldoening van premie- en belas-
tingschulden. Hij kan een goedkeuringsrecht bedingen voor contracten met 
volgende onderaannemers in een keten. Hij kan verlangen dat de onderaan-
nemers hem vrijwaren voor het risico van aansprakelijkheid volgens de wet. 
Voelt de onderaannemer er niet voor om mee te werken aan dergelijke af-
spraken en regelingen, dan zal de (hoofd)aannemer beter niet met hem in 
zee kunnen gaan. Wij menen overigens te mogen aannemen, dat onderne-
mers in een bepaalde bedrijfstak in het algemeen geen vreemden voor elkaar 
zijn en dat ook daarom de door de voorgestelde wettelijke regeling aan de 
(hoofd)aannemer gestelde opgaaf, dat hij zorgvuldig te werk gaat bij het kie-
zen van zijn onderaannemers, niet onredelijk of overtrokken is. Indien de 
grote meerderheid van de ondernemers als bonafide kan worden be-
schouwd - dat is een veronderstelling die wij met de aan het woord zijnde 
leden delen - kan die opgaaf ook niet zo moeilijk zijn te vervullen. De kans, 
dat men meteen malafide ondernemerte maken heeft is dan niet zo groot. 
Wij houden het er op, dat een ondernemer die zijn wereld kent, doorgaans 
wel in staat is om bij de keuze van de onderaannemers met wie hij werkt de 
bokken van de schapen te scheiden. De voorgestelde wettelijke regeling is er 
op gericht hem een aansporing te geven om inderdaad selectief te werk te 
gaan. Die opgaaf is niet onvervulbaar zonder een tot in onderdelen uitge-
werkte, allesomvattende wettelijke regeling van vrijwaringsverklaringen die 
noodzakelijkerwijs tot een omvangrijke administratieve organisatie leidt. 
Een regeling en een organisatie die naar onze overtuiging in geen verhou-
ding staan tot het doel dat men er mee wil bereiken en bovendien ook nog 
maar zeer betrekkelijke waarde hebben wat betreft de betrouwbaarheid van 
de af te geven verklaringen. 

De aan het woord zijnde leden kunnen zich voorstellen dat een stelsel van 
vrijwaringsklaringen zoals bepleit door het AVBB niet voor elke bedrijfstak 
de aangewezen oplossing is. Het is ook ons opgevallen, dat de opgave die 
het wetsontwerp aan het bedrijfsleven stelt juist in het bijzonder in het 
bouwbedrijf verontrusting wekt. Blijkbaar heeft men niet dezelfde reacties in 
sommige andere bedrijfstakken die onder de werking van de voorgestelde 
regeling vallen. De constatering dat niet overal dezelfde behoefte wordt ge-
voeld aan een volledige regeling van vrijwaringsverklaringen geeft de aan het 
woord zijnde leden aanleiding, er bij de Regering op aan te dringen om 
«daar waar de bedrijfsgenoten zelf een dergelijke regeling bepleiten, daar-
aan mee te werken en voorts de totstandkoming ervan te bevorderen door in 
de wet een bepaling op te nemen waaruit blijkt dat de ketenaansprakelijk-
heid vervalt vanwege een daartoe aangewezen instantie een vrijwaringsver-
klaring is afgegeven». Wij hebben hiervoor reeds uitvoerig uiteengezet, wel-
ke bezwaren wij zien tegen een wettelijk geregeld stelsel van vrijwaringsver-
klaringen. Wij kunnen ons nog moeilijker een regeling voorstellen die 
slechts voor bepaalde bedrijfstakken zou gelden. De wet zou dan immers 
een ongelijke behandeling geven aan tot die bedrijfstak behorende onderne-
mers en anderen. Wat wordt voorts bedoeld met «een daartoe aangewezen 
instantie», indien men niet het oog heeft op de bedrijfsvereniging en de fis-
cus? De hier geopperde gedachte lijkt ons dan ook bezwaarlijk verwezen-
lijkbaar, nog afgezien van de vele technische problemen die kleven aan de 
uitwerking van een regeling die slechts voor bepaalde takken van bedrijf toe-
passelijkzou zijn. 
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De leden van de V.V.D.-fractie vragen onze mening over het onlangs bijge-
stelde AVBB-plan. Dit plan voorziet onder meer in een meldingsplicht voor 
de (hoofd)aannemer in alle gevallen waarin hij onderaannemers inschakelt. 
Wil dit plan evenwel bijdragen tot de bestrijding van malafide onderaanne-
ming, dan zullen de bedrijfsvereniging en de fiscus met de binnengekomen 
meldingen iets moeten doen. De meldingen zullen op hun betrouwbaarheid 
moeten worden gecontroleerd en in de gevallen waarin de meldingen aan-
leiding geven tot nader onderzoek, zullen de bedrijfsverenigingen en de fis-
cus de nodige maatregelen moeten treffen om de inning van premies en 
belastingen te verzekeren. Het bijgestelde AVBB-plan is eenvoudiger en 
daarom minder bezwaarlijk dan een stelsel van voorlopige en definitieve 
vrijwaringsverklaringen, maar ook de uitwerking van dat plan vereist de no-
dige maatregelen in de uitvoeringssfeer. De door ons tegen een stelsel van 
vrijwaringsverklaringen aangevoerde bezwaren op het stuk van de reële mo-
gelijkheden van uitwerking in voorschriften, in het leven roepen van admini-
stratieve instanties, bewerking van gegevens en beleidsbepaling, gelden -
zij het in mindere mate - evenzeer het bijgestelde AVBB-plan. Ook dit plan 
zou eerst volledig op zijn verdiensten en uitvoerbaarheid moeten worden 
getoetst, alvorens daarover een uiteindelijk oordeel kan worden gegeven. In 
dit stadium van de behandeling van het wetsontwerp zien wij daartoe geen 
mogelijkheid. Een onaanvaardbare vertraging in de afhandeling zou daar-
van immers het gevolg zijn. 

Afgezien daarvan zien wij ook van het bijgestelde AVBB-plan niet de nood-
zaak in. Wij blijven immers van mening dat het wetsontwerp, zoals het er nu 
ligt, noodzakelijke stimulansen bevat voor het bedrijfsleven om in eigen 
kring de malafide praktijken te bestrijden en wij achten het bedrijfsleven ook 
in staat, aan de in de voorgestelde regeling impliciet gestelde opgaven be-
hoorlijk te voldoen. 

De aan het woord zijnde leden stellen dat het gebruik van stromannen om 
aan de consequenties van bepaalde regelingen te ontkomen nooit voor 
100% kan worden tegengegaan. Het verschijnsel moet ook in samenhang 
met de mogelijkheden van andere tegen misbruik beraamde wettelijke 
maatregelen worden bezien. Alleen dan kan huns inziens beoordeeld wor-
den of het functioneren van vennootschappen, niet gericht op eerlijke be-
drijfsactiviteiten in de bouw en aanverwante sectoren, op adequate wijze 
kan worden bestreden. Wij kunnen deze mening in het algemeen onder-
schrijven. Niettemin hechten wij er veel belang aan, dat de thans aan de or-
de zijnde wetsvoorstellen zo spoedig mogelijk tot wet worden verheven en 
in werking treden, ongeacht of andere voorstellen dan reeds effectief zijn. 

Wat betreft de in de memorie van antwoord aangevoerde uitvoeringstech-
nische bezwaren menen de aan het woord zijnde leden, dat deze niet on-
overkomelijk zijn, indien volstaan zou worden met een melding van gege-
vens door de (hoofd)aannemer en indien voorts moderne informatieverwer-
kingssystemen beschikbaar worden gemaakt. Wij hebben hiervoor reeds 
aangegeven, dat wij ook met betrekking tot het vereenvoudigde AVBB-plan 
de nodige bezwaren in de uitvoeringssfeer zien en dat wij over de uitvoer-
baarheid van dit plan (en de mogelijke verdiensten daarvan) geen definitief 
oordeel kunnen geven zolang het niet volledig op zijn uitvoerbaarheid is ge-
toetst. 

De leden van de S.G.P.-fractie ten slotte zouden het bijzonder op prijs stel-
len, ons oordeel te vernemen over het voorstel van de Federatie van Werk-
geversorganisaties in de Metaalnijverheid (FWM), vervat in een aan ons ge-
richte brief van 20 oktober 1980. 

In deze brief wijst de FWM het stelsel van het wetsontwerp af, omdat dit er 
toe zou leiden dat (hoofd)aannemers tal van voor onderaannemers belas-
tende maatregelen zouden treffen om hun uit de wet voortvloeiende aan-
sprakelijkheid te beperken of af te wentelen. Men voorziet een voor de on-
deraannemers funeste werking van de wet. Daarom zou moeten worden 
omgezien naar een andere mogelijkheid om fraude te bestrijden. Daarbij 
denkt de FWM aan een in het leven te roepen centrale instantie, waaraan be-
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drijfsverenigingen, bedrijfspensioenfondsen, de belastingdienst, de loon-
technische dienst, de economische controledienst moeten melden wanneer 
zij gegronde twijfels koesteren ten aanzien van de solvabiliteit of zelfs de bo-
nafiditeit van een onderneming. De centrale instantie zou de bevoegdheid 
moeten hebben om naar aanleiding van dergelijke meldingen eigen onder-
zoek te verrichten naar de gedragingen van die onderneming. Aan de hand 
van dat onderzoek kan worden nagegaan of een ondernemer moet worden 
gerekend tot de bonafide ondernemingen, de ondernemingen met liquidi-
teitsmoeilijkheden, de insolvente ondernemingen, de malafide ondernemin-
gen (koppelbazen of anderen). Afhankelijk van de uitkomst van het onder-
zoek zou de centrale instantie haar bevindingen moeten doorgeven naar di-
verse organisaties en instanties, die dan zo nodig maatregelen kunnen treffen 
ten aanzien van de gesignaleerde onderneming. Gedacht wordt onder meer 
aan het Gewestelijk Arbeidsbureau, het Ministerie van Economische Zaken, 
werkgevers- en werknemersorganisaties. Alle bij het onderzoek betrokken 
organisaties en instanties zouden ten opzichte van de centrale registratie-in-
stantie en onderling ontheven moeten worden van geheimhoudingsplicht. 
De (hoofd)aannemer die gaat werken met onderaannemers die door de cen-
trale instantie «besmet» zijn verklaard, blijft hoofdelijk aansprakelijk voor 
premie- en belastingschulden van die onderaannemers. Aldus in grote trek-
ken het plan van de FWM. 

Wij onderkennen als een verdienste van dit plan, dat het beoogt de sa-
menwerking tussen de verschillende bij de bestrijding van fraude en malafi-
de gedrag betrokken instanties en belanghebbenden vorm te geven en het 
effect van die samenwerking te verhogen, mede doordat de resultaten daar-
van worden dienstbaar gemaakt aan de uitvoering van de wet, namelijk bij 
de aansprakelijkstelling van de (hoofd)aannemer voor premie- en belasting-
schulden van onderaannemers. Deze kan zich bevrijden wanneer blijkt dat 
een in gebreke blijvende onderaannemer niet als malafide is geregistreerd 
bij de centrale instantie. Wij zien evenwel de door de FWM aangewezen 
weg, die voorziet in de schepping van een nieuw, met vergaande onder-
zoeksbevoegdheden uitgerust centraal overheidsorgaan dat belast wordt 
met de signalering van malafide ondernemingen, niet als de meest voor de 
hand liggende en best begaanbare weg. Veeleer vrezen wij ook hier voor tal 
van administratieve, uitvoeringstechnische en ook juridische complicaties, 
die zeker niet minder groot zijn dan die bij de opstelling en uitvoering van 
een stelsel van vrijwaringsverklaringen zouden moeten worden overwon-
nen. Ook zien wij het als een bezwaar, dat een nieuwe overheidsinstantie 
naast de reeds bestaande opsporingsorganen met vergaande bevoegdhe-
den ten aanzien van de controle van ondernemingen wordt uitgerust. Zoals 
in de memorie van antwoord en ook in deze nota herhaaldelijk is betoogd, 
menen wij dat het nodig is en ook mogelijk is, dat men in het bedrijfsleven 
uit eigen kracht orde op zaken stelt, mits daartoe de nodige stimulansen aan-
wezig zijn. Het wetsvoorstel beoogt die stimulansen te geven. Aan een der-
gelijke oplossing geven wij verre de voorkeur. Wij zien niet, dat de oplossing 
ligt in de richting van het opzetten van nieuwe administratieve overheidsap-
paraten met vergaande bevoegdheden ten aanzien van controle op bedrij-
ven. Wat betreft de samenwerking op het gebied van de fraudebestrijding 
door de verschillende daarbij betrokken organen en instanties wijzen wij op 
het werk van de Interdepartementale Stuurgroep Misbruik en Oneigenlijk 
gebruik Sociale voorzieningen (ISMO) en op de instelling bij het Ministerie 
van Justitie van een bijzondere fraude-centrale. Wij menen dat de verbete-
ring van de samenwerking op het gebied van fraudebestrijding reeds een 
belangrijke zaak is en geven er de voorkeur aan, de resultaten van die verbe-
terde samenwerking af te wachten. 

4. Gedeeltelijke inhouding dan wel storting op een bijzondere rekening 

De leden van de C.D.A.-fractie zien in het NIVAG-plan of een variant daar-
van nog steeds een andere mogelijkheid voor ontheffing van de ketenaan-
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sprakelijkheid. Zij erkennen overigens dat de invoering van dit plan over de 
gehele linie een drastische ingreep betekent in het normale patroon van on-
derlinge betrekkingen, een ingreep die bovendien op gespannen voet zou 
staan met de opvatting dat de overgrote meerderheid van de onderaanne-
mers bonafide is. Vervolgens geven de aan het woord zijnde leden in een 
uitvoerige uiteenzetting aan, waarom naar hun indruk het NIVAG-plan in een 
bedrijfstak als de bouwnijverheid wel goed zou kunnen werken in een vari-
ant waarbij bij voorbeeld 50% van de in een onderaannemingssom begre-
pen looncomponent gestort zou kunnen worden op de rekening van de be-
trokken onderaannemer bij een op te richten administratiekantoor. Dat ad-
ministratiekantoor zou daaruit uitsluitend betalingen moeten doen aan de 
bedrijfsverenigingen en de fiscus. De problemen, voortvloeiende uit het feit 
dat de onderaannemers niet over dit bedrag kunnen beschikken zouden in 
de bouwnijverheid wel overkomelijk zijn. 

De aan het woord zijnde leden zagen geen grote uitvoeringstechnische 
moeilijkheden aan dit plan kleven, immers naar hun indruk zou kunnen wor-
den volstaan met «een toe te voegen bepaling dat de ketenaansprakelijkheid 
vervalt indien de hoofdaannemer de betrokken bedragen heeft overgemaakt 
op een nader aan te wijzen rekening». Deze leden besluiten hun beschou-
wingen met het oordeel dat de Regering «wat al te krampachtig» elke mede-
verantwoordelijk voor een sanering van malafide praktijken afhoudt en 
«koudwatervrees» vertoont zodra gesproken wordt over de rol die de over-
heid zelf of bedrijfsverenigingen zouden kunnen spelen. 

Zoals uit dit betoog wel blijkt, gaan de hier aan het woord zijnde leden er 
van uit dat de overheid zelf en (of) de bedrijfsverenigingen een actief aan-
deel moeten hebben in de bestrijding van malafide praktijken. Het NIVAG-
plan - of een variant daarvan - biedt een basis voor een dergelijke actieve 
bemoeienis, aldus deze leden. Wij hebben in de memorie van antwoord (blz. 
8-10) uitvoerig aangegeven, welke bezwaren wij voelen tegen de opneming 
van het stelsel van het NIVAG-plan in de wet en de problemen die wij zien bij 
de uitvoering ervan. Het lijkt ons niet zinvol, onze bezwaren hier te herhalen. 
Wij achten deze bezwaren door het betoog van de leden van de C.D.A.-frac-
tie niet weerlegd en wij houden onverkort vast aan onze mening, dat het uit-
werken van het NIVAG-plan in de wet en het ontwerpen en in werking stellen 
van alle daartoe noodzakelijke uitvoeringsmaatregelen en administratieve 
voorzieningen zeker in dit stadium van de behandeling van het wetsontwerp 
onmogelijk is. Wij zien ook niet de noodzaak of zelfs de wenselijkheid van 
een dergelijke onderneming in. Krampachtigheid noch koudwatervrees heb-
ben ons tot die zienswijze gebracht. Veeleer vrezen wij dat het wetsontwerp 
zou worden belast en gecompliceerd door een moeilijk uitvoerbare regeling, 
die naar de aan het woord zijnde leden terecht hebben geconstateerd, een 
drastische ingreep betekent in het normale patroon van de onderlinge be-
trekkingen in de aannemerij en op gespannen voet zou staan met de opvat-
ting - die wij met de aan het woord zijnde leden delen - dat de overgrote 
meerderheid van de onderaannemers bonafide is. Wellicht ten overvloede 
willen wij er nog op wijzem, dat het NIVAG-plan in beginsel voor de bedrijfs-
tak van de bouw is ontworpen. Zou het plan in de wet moeten worden uitge-
werkt, dan zou het moeten worden aangepast aan de situatie in andere be-
drijfstakken. Immers een wettelijke regeling moet een algemene gelding 
hebben en kan niet beperkt blijven tot een of enkele specifieke bedrijfstak-
ken. Wat betreft de uitvoeringstechnische moeilijkheden kan nog op het vol-
gende worden gewezen. De volgens het plan te reserveren bedragen moe-
ten de werkelijk verschuldigde bedragen zo goed mogelijk benaderen om te 
voorkomen dat op grote schaal restant-schulden moeten worden geïnd of te 
veel betaalde bedragen moeten worden verrekend. Voor de loonbelasting is 
dat niet gemakkelijk omdat deze belasting in feite per individuele werknemer 
verschuldigd is als voorheffing op de inkomstenbelasting. Er moet dus met 
de draagkracht en de individuele omstandigheden van elke werknemer wor-
den rekening gehouden. Om dat mogelijkte maken zal de (hoofd)aannemer 
een eigen administatie moeten bijhouden, die als het ware een schaduwad-
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ministrat ie vormt van de administrat ie van de eigenli jke werkgever, de on-
deraannemer. Die administrat ie zal per aangenomen werk en per onderaan-
nemer moeten worden gevoerd. Immers de overmakingen naar het centrale 
administrat iekantoor moeten nauwkeur ig worden gespecif iceerd. Daarnaast 
zal het nodig zijn dat het administrat iekantoor de gestorte gelden beheert en 
administreert. Het gaat hier om een zeer groot aantal administrat ieve ver-
r icht ingen. Zo zal voor iedere onderaannemer moeten worden bi jgehouden 
welke bedragen voor hem zijn overgemaakt, met een specificatie van het 
werk, het aantal werknemers en het loonti jdvak, alsmede welk deel van die 
bedragen telkens word t overgemaakt voor betal ing van premies en belastin-
gen. Is het bedrag ontoereikend, dan zullen f iscus en bedri j fsvereniging de 
resterende schuld moeten innen bij de werkgever zelf. Een eventueel over-
schot zal het administrat iekantoor moeten verrekenen met de werkgever. 
Deze administrat ie word t verder gecompl iceerd door de omstandigheid dat 
een (hoofd)aannemer vaak met meer dan één onderaannemer te maken 
heeft, terwi j l een onderaannemer vaak tegeli jkert i jd voor meer dan één 
(hoofd)aannemer kan werken. Het ui twerken van een op het NIVAG-plan ge-
baseerde regeling zal derhalve noodzakerl i jkerwijs leiden tot het opzetten 
van een gecompl iceerd administrat ief systeem, aan het beheer waarvan ad-
ministratief-technisch hoge, wel l icht zelfs niet vervulbare eisen worden 
gesteld. Zo het opzetten van een dergeli jke administrat ie al mogel i jk zou zi jn, 
dan zouden in elk geval met de voorbereid ing en inwerkingstel l ing ervan 
veel t i jd en kosten gemoeid zijn. Daarbij moet toch wel aan enkele jaren wor-
den gedacht. De kosten van een dergeli jk systeem zouden waarschi jnl i jk 
aanzienlijk zijn. 

Wi j zien dit als een onbegaanbare w e g , zulks te meer daar w i j de wens van 
de aan het woo rd zijnde leden dat de afhandeling van het wetsontwerp niet 
word t opgehouden geheel onderschr i jven. 

Ook al houden wi j vast aan onze aanvankeli jke, in de memor ie van ant-
woord uiteengezette bezwaren tegen het NIVAG-plan, w i j wi l len daarmee 
geenszins gezegd hebben dat de aan dit plan ten grondslag l iggende ge-
dachte door ons word t verworpen. Wi j menen evenwel, dat deze gedachte 
beter kan worden verwezenli jkt door middel van contractuele afspraken tus-
sen (hoofd)aannemer en onderaannemer(s) in indiv iduele gevallen waar in 
parti jen het daarover eens kunnen worden, dan in ui tvoerige en gecompl i -
ceerde wettel i jke regelingen die een omvangr i jk en wel l icht kostbaar admi-
nistratief apparaat voor de ui tvoer ing ervan vergen. In een dergeli jke con-
tractuele regeling zou tussen de (hoofd)aannemer en zijn onderaannemer 
kunnen worden afgesproken, dat de eerste een deel van de aannemingssom 
dat globaal overeenkomt met het premie- en belastingbestanddeel daarvan 
stort op een speciale rekening van de onderaannemer, die daarover op 
grond van de overeenkomst tussen parti jen alleen maar mag beschikken ter 
betaling van premies en belastingen. Zou de onderaannemer zijnerzijds het 
werk verder onder-ui tbesteden, dan moeten tussen de onderaannemer en 
zijn contractpartner dezelfde afspraken worden gemaakt. De eerste (hoofd) 
aannemer moet er op toezien, dat dit inderdaad geschiedt. In een dergelijk 
stelsel wo rd t het deel van de aannemingssom dat overeenkomt met het be-
drag aan ter zake van het werk verschuldigde premies en belastingen wel 
aan de onderaannemer uitbetaald doch de onderaannemer word t slechts 
beperkt in het gebruik dat hij van dat saldo kan maken. 

In een dergeli jk op contractuele afspraken gebaseerde ui twerking van de 
grondgedachte van het NIVAG-plan zou nog het risico van aansprakeli jkheid 
voor de (hoofd)aannemer niet vol ledig zijn ui tgesloten, indien niet kan wor-
den vastgesteld dat de premie- en belast ingbetal ingen uit de geblokkeerde 
rekening van de onderaannemer inderdaad zijn gedaan terzake van het werk 
waarop het aannemingscontract betrekking heeft. O m deze onzekerheid zo-
veel mogel i jk uit de weg te ru imen zou het wetsvoorstel een oplossing kun-
nen aanreiken in die zin, dat elke betal ing van premie- en belastinggelden uit 
een dergeli jke geblokkeerde rekening word t vermoed te zijn gedaan met be-
trekking tot het desbetreffende werk. Dit vermoeden kan door de bedrijfsver-
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eniging c.q. de fiscus worden weerlegd in gevallen waarin er duidelijke aan-
wijzingen zijn dat de betaling niet op het werk betrekking kon hebben. In de 
hierbij overgelegde tweede nota van wijzigingen is een wettelijke regeling in 
die zin uitgewerkt. Wij menen, dat hierdoor in belangrijke mate tegemoet 
wordt gekomen aan de wens van de leden van de C.D.A.-fractie, dat in de 
wet een aangrijpingspunt wordt gegeven voor de praktische toepassing van 
de aan het NIVAG-plan ten grondslag liggende gedachte. 

De leden van de V.V.D.-fractie komen eveneens terug op het NIVAG-plan, 
dat ook huns inziens nadere bestudering vraagt. Wij hebben in ons ant-
woord op de desbetreffende opmerkingen en beschouwingen van de 
C.D.A.-fractie reeds aangegeven dat ons standpunt daarover niet is gewij-
zigd. Wij zouden deze leden nog willen wijzen op ons voorstel in de hierbij 
aangeboden tweede nota van wijzigingen, dat is geïnspireerd door de aan 
het NIVAG-plan ten grondslag liggende gedachte. 

5. Effectuering van de mede-aansprakelijkheid 

De leden van de P.v.d.A.-fractie komen terug op het door hen in het voor-
lopig verslag aangestipte punt van opsplitsing van een bedrijf in verschillen-
de besloten vennootschappen. Door het ontbreken van een wettelijke voor-
ziening zouden de andere besloten vennootschappen van dezelfde onderne-
mer niet kunnen worden uitgewonnen. Hun vraag is of in gebreke blijven 
c.q. malafide gedrag niet in eerste instantie daar moet worden bestreden 
waar het kan ontstaan, met name daar waar bestuurders zichzelf verrijken 
ten koste van de bv, of waar zij de ene bvof groep van bv's verrijken ten kos-
te van de andere. Uit het in december j l . ingediende bestuurdersaansprake-
lijkheidsontwerp blijkt dat wij die mening ook zijn toegedaan. Op grond van 
dat ontwerp kunnen bestuurders van bv's aansprakelijk worden gesteld voor 
door de vennootschap verschuldigde premies, belastingen en bijdragen ter 
zake van verplichte deelneming in een bedrijfspensioenfonds. In het wets-
ontwerp is eveneens bepaald dat degene die het beleid heeft bepaald of me-
de heeft bepaald als ware hij bestuurder als bestuurder wordt beschouwd en 
dus aansprakelijk is. De memorie van toelichting, blz. 18, vermeldt hierover 
dat onder beleidsbepalers ook moeten worden gerekend grootaandeelhou-
ders of anderen die in de vennootschap een machtspositie bekleden en on-
der omstandigheden als feitelijke bestuurders kunnen worden beschouwd. 
Het is dus op grond van het bestuurdersaansprakelijkheidsontwerp mogelijk 
een moedervennootschap voor de premie-, bijdragen-en belastingschulden 
van de dochtervennootschap aan te spreken. Zoals wij reeds in de memorie 
van antwoord hebben opgemerkt, kan de vraag of een groepsmaatschappij 
in het algemeen aansprakelijk moet kunnen worden gesteld voor de schul-
den van een andere groepsmaatschappij niet in het kader van de misbruik-
wetgeving worden opgelost. Aangezien het bestuurdersaansprakelijkheids-
ontwerp reeds de nodige oplossingen biedt, lijkt het ons ook niet wenselijk 
om, vooruitlopend op ontwikkelingen op Europees niveau, dienaangaande 
een regeling te treffen. 

De leden van de P.v.d.A.-fractie vonden de uitlatingen in de memorie van 
antwoord, dat niet automatisch de hoofdaannemer zal worden aangespro-
ken, wel geruststellend klinken, maar vragen toch wanneer er nu sprake is van 
willekeur, onbehoorlijk bestuur of van een onredelijke uitvoeringvan de 
wet en wat de aangesprokene daartegen op welk tijdstip kan ondernemen. 
In de memorie van antwoord (blz. 21/22 en 25/26) is aangegeven wat in be-
ginsel de bedoeling is ter zake van de volgorde van het aanspreken van de 
(hoofd)aannemers waarbij ter adstructie genoemde begrippen zijn gehan-
teerd en aangeduid. Daarbij is gesteld dat er geen aanleiding is voor de 
vrees, dat automatisch steeds de eerste schakel in de keten zal worden aan-
gesproken. Het beleid van fiscus en bedrijfsvereniging ter zake zal redelijk 
zijn. Zo nodig zullen over de volgorde van aansprakelijkstelling nog richtlij-
nen worden gegeven. Op het moment dat de aannemer aansprakelijk wordt 
gesteld door middel van een gemotiveerde voor beroep vatbare beslissing 
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of door een gemotiveerde beschikking van de inspecteur, kan hij tegen die 
aansprakelijkstelling in beroep gaan. Dit schort op zich zelf niet de verplich-
ting tot betaling op. Wel is het gebruikelijk dat tegelijkertijd een verzoek tot 
uitstel van betaling wordt ingediend. Als het uitstel wordt verleend - wat 
eveneens gebruikelijk is - kan betaling achterwege blijven totdat op het be-
roep is beslist. 

De leden van de P.v.d.A.-fractie stellen nog de casus aan de orde dat de 
(hoofd)aannemer failleert terwijl hij als garantie voor de betaling van premies 
en belastingen door de onderaannemer een deel van de aanneemsom heeft 
ingehouden. Zij vragen zich af of de bedrijfsvereniging en de fiscus dan toch 
de onderaannemer kunnen aanspreken. Men kan van mening zijn dat het in 
zijn algemeenheid niet op zijn plaats is, de onderaannemer aan te spreken 
indien vaststaat dat de hoofdaannemer het door de onderaannemer te beta-
len bedrag aan premies en belastingen heeft ingehouden. Bedacht moet 
echter worden dat tussen de hoofdaannemer en de onderaannemer afspra-
ken gemaakt kunnen worden om te voorkomen dat het ingehouden deel van 
de aanneemsom in het faillissement van de (hoofd)aannemer valt. Hierbij 
kan gedacht worden aan overmaking van het ingehouden deel op een speci-
ale geblokkeerde rekening van de onderaannemer bij diens bank, waarover 
alleen door hem kan worden beschikt met instemming van de (hoofd)aanne-
mer. Bij goede afspreken tussen (hoofd)aannemer en onderaannemer be-
hoeven zich dus de door de aan het woord zijnde leden geschetste moeilijk-
heden niet voor te doen. Doen zich deze moeilijkheden toch voor, dan is 
voorzichtigheid geboden omdat voorkomen moet worden dat malafide 
(hoofd)aannemers en onderaannemers onder één hoedje gaan spelen. Het 
lijkt ons dan ook gewenst dat de mogelijkheid van de bedrijfsvereniging en 
de fiscus om de onderaannemer, die ten slotte de hoofdschuldenaar blijft, 
ook in deze gevallen aan te spreken, onverlet blijft. Met betrekking tot een 
vraag van deze leden merken wij nog op, dat noch de bedrijfsvereniging en 
de fiscus, noch de onderaannemer een bevoorrechte vordering op de faillie-
te (hoofd)aannemer hebben ter zake van de door deze ingehouden premies 
en belastingen. Deze schulden betreffen immers niet door de (hoofd)aanne-
mer verschuldigde premies en belastingen maar betreffen gelden - een deel 
van de aanneemsom - die in beginsel toebehoren aan de onderaannemer. 
De onderaannemer heeft dan ook een normale, concurrente vordering op de 
hoofdaannemer. Slaagt de onderaannemer er in zijn geld terug te krijgen 
van de hoofdaannemer - en wellicht zal als stimulans de ontvanger de on-
deraannemer al op voorhand aanspreken - dan kan de ontvanger in elk ge-
val van de onderaannemer vorderen dat deze zijn schulden betaalt. Ten 
overvloede zij nog opgemerkt dat een en ander uiteraard onverlet laat dat de 
hoofdaannemer hoofdelijk aansprakelijk kan worden gesteld voor de door 
de onderaannemer niet betaalde premies en belastingen. Alsdan hebben be-
drijfsvereniging en fiscus uiteraard wel een bevoorrechte vordering op de 
hoofdaannemer. 

De leden van de P.v.d.A.-fractie vragen nog hoe de fiscus en de bedrijfs-
vereniging in de praktijk aan de looncomponenten van karweien zouden 
moeten komen. Met betrekking tot deze vraag merken wij op dat in de me-
morie van antwoord reeds is gezegd dat dit wel tot enige praktische proble-
men aanleiding kan geven. Niettemin menen wij te moeten vasthouden aan 
een vorm van aansprakelijkheid die erop neerkomt dat de (hoofd)aannemer 
slechts aansprakelijk is voor belasting en premie welke op een door hem aan 
een onderaannemer opgedragen werk betrekking heeft. De relevante loon-
componenten die nodig zijn om de schuld van de onderaannemer met be-
trekking tot deze vorm van aansprakelijkheid vast te stellen zullen zo nodig 
kunnen worden afgeleid uit de administratie van de hoofdaannemer. Artikel 
49 van de Algemene wet inzake rijksbelastingen, alsmede artikel 61 van de 
Organisatiewet Sociale Verzekering, zoals door het onderhavige wets-
ontwerp voorgesteld (artikel II), scheppen daartoe de mogelijkheid. 

De leden van de V.V.D.-fractie betreuren het dat een aannemer nog jaren 
na de oplevering van het werk kan worden aangesproken. Eindeloze proce-
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dures zullen dan ontstaan over wie aansprakelijk is en over de omvang van 
de aansprakelijkheid, aldus deze leden. Bovendien worden bedrijven gecon-
fronteerd met extra moeilijkheden inzake het afsluiten van hun jaarstukken. 
Immers na enige jaren kan een bedrijf nog overvallen worden met een aan-
zienlijke claim van de bedrijfsvereniging of de fiscus. Wij blijven van me-
ning, dat het stellen van een korte termijn waarbinnen de (hoofd)aannemer 
aansprakelijk moet worden gesteld het effect van de voorgestelde regeling 
te zeer zou doorkruisen. Zoals reeds in de memorie van antwoord is opge-
merkt (blz. 24/25), komt het juist bij malafide onderaanneming nogal eens 
voor, dat er lange tijd nodig is om premie- en belastingschulden vast te stel-
len. Afgezien daarvan vertrouwen wij dat, door een alert opsporingsbeleid 
van de fiscus en bedrijfsvereniging, de door de aan het woord zijnde leden 
gevreesde effecten van de regeling in de tijd gemeten, in de praktijk weinig 
zullen worden gevoeld. Ten slotte zij hier nog eens herhaald, dat de voorge-
stelde regeling in de eerste plaats gericht is op het voorkomen van malafide 
gedrag. Wordt die doelstelling bereikt, dan wegen de aan het ontbreken van 
een termijn voor aansprakelijkstelling klevende bezwaren minder zwaar. Het 
stellen van een korte termijn zou evenwel aan de beoogde preventieve wer-
king afbreuk doen. Wij willen in dit verband nog eens wijzen op de voorstel-
len in de tweede nota van wijzigingen, die het risico van aansprakelijkheid 
voor een (hoofd)aannemer belangrijk beperken. De termijn speelt dan geen 
rol meer. 

De aan het woord zijnde leden betreurden voorts dat geen wettelijke volg-
orde van aansprakelijkheid wordt voorgesteld. Wij mogen deze leden 
voor ons standpunt verwijzen naar hetgeen over deze kwestie in de memo-
rie van antwoord is opgemerkt (blz. 21/22). Wij zien geen aanleiding, onze 
zienswijze op dit punt te wijzigen. 

De leden van de V.V.D.-fractie vragen ten slotte over welke instrumenten 
de bedrijfsverenigingen en de fiscus beschikken om de ketenaansprakelijk-
heid te kunnen effectueren. Malafide praktijken zullen door de bedrijfsver-
eniging en de fiscus ontdekt moeten worden terwijl naar het oordeel van 
deze leden de huidige mogelijkheden niet te veel soelaas bieden. 

Naar aanleiding van de vraag van deze leden op welke wijze het opsporen 
van mistoestanden bevorderd kan worden en de noodzakelijke coördinatie 
tussen bedrijfsverenigingen en opsporingsinstanties, zoals FIOD, Loontechni-
sche Dienst en dergelijke functioneert mogen wij op de eerste plaats wijzen 
op de in de laatste jaren voor omvangrijke fraude-zaken uit de verschillende 
organen ad hoc gevormde opsporingsteams. Deze teams kwamen in een be-
paalde regio tot stand indien er vermoedens waren van omvangrijke frau-
de-zaken. Deze teams, welke in eerste instantie worden opgezet voor de op-
sporing en de aangifte van de betreffende fraudezaak, hebben in de aantal 
gevallen initiatief van het openbaar ministerie de aanzet gegeven tot een 
permanente regionale overleggroep inzake gecoördineerde fraudebestrij-
ding. De Centrale Recherche Informatiedienst heeft zich belast met de coör-
dinatie tussen de verschillende teams. Dat het optreden van deze teams suc-
cesvol is, moge blijken uit recente perspublikaties over het oprollen van enkele 
omvangrijke fraude-zaken. Overigens zijn wij ons er van bewust, dat in ver-
der verband een verbetering van de misbruikbestrijding en verbetering van 
de coördinatie tussen de verschillende organen wenselijk is. Deze zaken be-
houden dan ook de volledige aandacht van de Regering. Gewezen moge 
worden op het voorontwerp van wet inzake de wijziging van de Coördinatie 
Sociale Verzekering en de Organisatiewet Sociale Verzekering betreffende 
de verplichting van de werkgever tot opgave van het loon, waarover thans 
het advies van de Sociale Verzekeringsraad wordt afgewacht. Voorts maken 
het aanreiken van methoden voor een betere misbruikbestrijding en de ver-
betering van de samenwerking tussen de verschillende organen deel uit van 
het takenpakket van de Interdepartemenale Stuurgroep Misbruik en Onei-
genlijk gebruik (ISMO). Deze in de loop van 1979 ingestelde stuurgroep heeft 
een aantal werkgroepen ingesteld, waarvan een zich bezig houdt met de 
problematiek van opsporing en aangifte van misbruik en een andere met de 
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onder l inge ui twissel ing van gegevens. De taakopdracht van de ISMO-werk-
groep opspor ing en aangifte houdt naast de inventarisering van het be-
staande apparaat onder meer in , dat wordt nagegaan, of het wensel i jk is dat 
de betrokken instanties bij opspor ing en aangifte van misbruik en fraude 
(verdergaand) samenwerken, waarb i j gedacht kan worden aan het - voor zo-
ver w e n s e l i j k - init iëren van (verdergaande) samenwerk ing alsook het bege-
leiden ervan zolang deze zich nog in een exper imenteel s tad ium bevindt, en 
het bevorderen van de tots tandkoming van duurzame samenwerkingsver-
banden, daar waar experimenten reeds een posit ief resultaat hebben gehad. 
De taakopdracht van de ISMO-werkgroep ui twissel ing gegevens houdt on-
der meer in , dat wordt nagegaan in hoeverre gegevens die voorhanden zijn 
of worden verzameld bij het ene orgaan (mede) ten dienste van de bestri j-
d ing van genoemd misbruik en oneigenl i jk gebruik worden verstrekt aan an-
dere organen en welke resultaten daarmede worden bereikt. Tevens word t 
bezien of en in hoeverre zich knelpunten voordoen bij het verstrekken van 
gegevens door het ene orgaan aan het andere en voor ts welke oplossingen 
kunnen leiden tot opheff ing van die knelpunten. De werkgroep gaat ook na 
of u i tbreid ing van het (gecoördineerd) verzamelen en verstrekken van gege-
vens voor c.q. aan andere overheidsorganen wenseli jk is, zulks met afwe-
ging van alle belangen, waaronder de kosten en de te verwachten resulta-
ten. Het is te verwachten, dat de verschil lende werkgroepen, waar in zowel 
de overheidsopspor ingsdiensten als de Sociale Verzekeringsraad en de be-
dr i j fsverenigingen part iciperen, vóór 1 april aanstaande aan de stuurgroep 
zullen rapporteren. 

De leden van de S.G.P.-fractie vragen of het gevolg van de verhaalsrege-
l ing is dat de malaf ide onderaannemer vr i ju i t gaat. In artikel 16e, eerste en 
derde lid van de Coördinat iewet en in de dienovereenkomst ige bepal ing in 
de andere wetten is bepaald dat degene die de premie van de onderaanne-
mer betaald heeft, op deze verhaal heeft. Ook de andere aannemers in de ke-
ten die op grond van de verhaalsregel ing aan de betal ing van de schulden 
van de onderaannemer hebben bi jgedragen, bl i jven gerecht igd van de on-
deraannemer terugbetal ing te vorderen. In veel gevallen zal echter op de on-
deraannemer geen verhaal mogel i jk zi jn. Als de onderaannemer een rechts-
persoon is, zal deze door fai l l issement ontbonden worden. Op grond van het 
bestuurdersaansprakel i jkheidsontwerp kunnen de bestuurders van de on-
deraannemer-rechtspersoon dan wel voor de schulden van die rechtsper-
soon aansprakeli jk worden gesteld. Ook is in het wetsontwerp bestuurders-
aansprakeli jkheid geregeld dat een aannemer die de premies en belastin-
gen van een onderaannemer heeft betaald, hiervoor verhaal heeft op de be-
stuurders van de onderaannemer-rechtspersoon (artikel 16h, eerste lid 
Coördinat iewet en de dienovereenkomst ige bepal ingen in de andere wet-
ten). 

De leden van deze fractie vragen ook hoe gehandeld dient te worden in-
dien een hoofdaannemer malafide blijkt te zi jn. Voor het geval een hoofd-
aannemer bewust zijn belastingen en premies niet betaalt, biedt dit wets-
on twerp geen oplossing. Wel kunnen, indien de hoofdaannemer een rechts-
persoon is, de bestuurders van die rechtspersoon op grond van het bestuur-
dersaansprakel i jkheidsontwerp worden aangesproken voor de schulden van 
die rechtspersoon terzake van premies en belastingen. 

De leden van de S.G.P.-fractie zien een tegenstr i jd igheid in de opmerk ing 
in de memor ie van antwoord (blz. 29) dat de hoofdaannemer zoveel moge-
lijk zal vermi jden dat hij in een lange keten van onderaanneming betrokken 
raakt en de opmerking op blz. 32 dat er door andere invloeden, bij voorbeeld 
door de invloed van technologische vern ieuwingen, verschuiv ingen moge-
lijk zijn in de richting van grotere special isering van bedr i jven, waardoor er 
meer onderaanneming zou kunnen komen. Wi j zijn van mening dat beide 
opmerk ingen los van elkaar moeten worden gezien. De eerste opmerk ing 
heeft betrekking op een mogel i jk gevolg van de voorgestelde regel ing; de 
tweede wi js t op een verschijnsel dat zich ook zou kunnen voordoen , maar 
dat niet in verband staat met het wetsontwerp. Samenvattend kan worden 
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gesteld dat de hoofdaannemer, indien mogelijk, zal vermijden in een lange 
keten van onderaanneming te geraken. 

Evenals de leden van de P.v.d.A.-fractie vragen deze leden of er in algeme-
ne zin aan een oplossing wordt gewerkt voor de vraag of een groepsmaat-
schappij aansprakelijk moet worden gesteld voor schulden van een andere 
groepsmaatschappij. Voor het antwoord hierop zouden wij willen verwijzen 
naar hetgeen hierboven met betrekking tot die vraag reeds is gesteld. Zij vra-
gen voorts of niet al te zeer als eenzijdige doelstelling het veiligstellen van 
de inning van premies en belastingen naar voren wordt gehaald, omdat toch 
ook criteria als billijkheid, redelijkheid en beginselen van behoorlijk bestuur 
in het geding zijn. In de memorie van antwoord was namelijk gesteld dat, in-
dien een aangesproken b.v. in gebreke blijft, de andere aannemer in de ke-
ten of de hoofdaannemer zullen moeten worden aangesproken. Zoals hier-
voor reeds vermeld kunnen, onder omstandigheden, op grond van het be-
stuurdersaansprakelijkheidsontwerp moedermaatschappijen voor de pre-
mie" en belastingschulden van hun dochters worden aangesproken. Dit 
staat echter los van het onderhavige ontwerp. 

De vraag van deze leden op welke wijze de grove regel, waarbij de aan-
sprakelijkheid van de hoofdaannemer zich uitstrekt over alle schulden van 
de onderaannemer, in de praktijk de nodige verfijning kan krijgen moet naar 
onze mening op een misverstand berusten. In de desbetreffende passage op 
blz. 24 van de memorie van antwoord is gesteld, dat het feit dat zich in de 
praktijk moeilijkheden kunnen voordoen bij het vaststellen van het bedrag 
van de aansprakelijkheid, geen reden is om van de voorgestelde regeling ge-
heel en al af te zien «of om zijn toevlucht te zoeken tot een grove regel, waar-
bij de aansprakelijkheid van de hoofdaannemer zich uitstrekt over alle schul-
den van de onderaannemer, ongeacht of deze zijn gemaakt ter zake van de 
uitvoering van het door de hoofdaannemer uitbestede werk». Op grond van 
artikel 16b, vijfde lid, onder a van de Coördinatiewet (en de overeenkomstige 
bepalingen in de andere wetten) is de aannemer namelijk slechts aansprake-
lijk voor de premie en de belastingen die de onderaannemer(s) verschuldigd 
is in verband met het verrichten van werkzaamheden door zijn werknemers 
ter zake van dat werk. In de woorden «ter zake van dat werk» ligt dus een be-
perking van de omvang van de aansprakelijkheid. 

6. De positie van de opdrachtgever 

Voor de leden van de P.v.d.A.-fractie was het de vraag of de overheid ook 
altijd en onder alle omstandigheden de nodige zorgvuldigheid zal betrach-
ten bij de keuze van haar hoofdaannemer. Dit is evenwel wenselijk, omdat 
immers op de hoofdaannemer de verantwoordelijkheid rust om zijn onder-
aannemer zodanig te kiezen, dat malafide praktijken in de onderaanne-
mingsketen worden geweerd. De aan het woord zijnde leden gevoelden be-
hoefte aan algemene richtlijnen, aan de hand waarvan de overheid met de 
door haar gekozen hoofdaannemers afspraken maakt welke zijn gericht op 
het voorkomen van malafide onderaannemingspraktijken. Als voorbeeld 
zouden daarvoor kunnen dienen de «Algemene voorwaarden onderaanne-
ming», afgesproken tussen Rijkswaterstaat en de ondernemerscombinatie 
DOS-bouw, of de voorwaarden neergelegd in het besluit van B en W van 
Amsterdam van 27 maart 1979. 

De hier gedane suggestie beoordelen wij in beginsel positief. Wij stellen 
ons voor, deze kwestie aan de orde te stellen met name bij de departemen-
ten van de centrale overheid waar de meeste opdrachten aan aannemers 
worden gegeven. Voorst zullen wij de Vereniging van Nederlandse Gemeen-
ten wijzen op het Amsterdamse voorbeeld en de wenselijkheid, dat dit ook in 
andere gemeenten navolging vindt. 
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7. Overige vragen en opmerkingen 

De leden van de P.v.d.A.-fractie vroegen of wij de geheimhoudingsplicht 
die bestaat tussen bedrijfsverenigingen, fiscus, ECD, loontechnische dienst 
en FIOD willen opheffen. Voor het antwoord op die vraag mogen wij verwij-
zen naar wat hiervoor is medegedeeld over de werkzaamheid van de ISMO-
werkgroep «uitwisseling van gegevens». 

Wij onderschrijven de wens van de aan het woord zijnde leden, dat de in 
voorbereiding zijnde verbetering van de regeling van artikel 10 Coördinatie-
wet Sociale Verzekering spoedig moet worden geëffectueerd. Zoals reeds is 
vermeld, ligt een ontwerp van wet sinds enige tijd voor advies bij de Sociale 
Verzekeringsraad. 

Met betrekking tot de vraag of het minimumkapitaal voor naamloze en be-
sloten vennootschappen wordt aangepast aan het prijsindexcijfer kan wor-
den medegedeeld, dat momenteel gewerkt wordt aan de voorbereiding van 
een besluit tot vaststelling van het prijsindexcijfer, bedoeld in artikel 67, 
tweede lid, tweede zin Boek 2 BW. Vervolgens zal worden nagegaan of een al-
gemene maatregel van bestuur als daar bedoeld moet worden bevorderd. 

De leden van de V.V.D.-fractie hebben ook bezwaren tegen dit wets-
ontwerp vanwege de door hen vermeende strijdigheid met artikel 21, eerste 
lid, van de z.g. zesde EG-richtlijn inzake omzetbelasting van 17 mei 1977. 
Naar de mening van deze leden is het op grond van deze bepaling alleen 
mogelijk om ten aanzien van handelingen, verricht door een in het buiten-
land gevestigde belastingplichtige, een andere persoon hoofdelijk aanspra-
kelijk te stellen. Zoals reeds in de memorie van antwoord is gesteld, zijn wij 
van mening dat de laatste volzin van genoemde richtlijnbepaling, luidende 
«De lid-staten kunnen tevens bepalen dat een andere persoon dan de belas-
tingplichtige hoofdelijk verplicht is de belasting te voldoen.», zo algemeen is 
geformuleerd, dat deze bepaling ook toepassing kan vinden ten aanzien van 
handelingen, verricht door in het binnenland gevestigde belastingplichti-
gen. 

De leden van de S.G.P.-ractie vragen wat verstaan dient te worden onder 
een goede informatie-uitwisseling en welke betrokken instanties er mee ge-
moeid zijn. Wij mogen deze leden verwijzen naar ons hiervóór gegeven ant-
woord inzake de ISMO. 

De leden van de fractie van de S.G.P. vragen zich af of de effectiviteit van 
een goede informatie-uitwikkeling tussen de betrokken overheidsinstanties 
ter zake van frauduleuze handelingen niet wordt beperkt als verschaffing 
van inlichtingen door bedrijfsvereniging en fiscus aan bij voorbeeld (hoofd) 
aannemers achterwege blijft. Wij menen deze vraag ontkennend te kunnen 
beantwoorden. Zodra immers duidelijk is dat er sprake is van frauduleuze 
handelingen zullen de betrokken overheidsorganen ingrijpen en degene 
aanpakken die zich schuldig heeft gemaakt aan dit handelen. Met dit ant-
woord is tevens de volgende vraag van de hier aan het woord zijnde leden 
beantwoord, waarin zij vragen of de aanwezige kennis bij bedrijfsvereniging 
en fiscus van dien aard is dat zij gemist kan worden voor een juiste beoor-
dellng van de bonafiditeit en malafiditeit van de onderaannemer. Ook hier 
geldt dat zodra de bedrijfsvereniging en fiscus gegevens hebben waaruit 
frauduleus handelen blijkt, zij degene die zich aan dat handelen heeft schul-
dig gemaakt zullen aanpakken. Het opheffen van de geheimhoudingsplicht 
van de fiscus en bedrijfsvereniging tegenover particuliere ondernemers, die 
van de verkregen gegevens mogelijk een onjuist gebruik zouden maken, 
achten wij onaanvaardbaar. De geheimhoudingsplicht van ambtelijke in-
stanties is een beginsel van grote maatschappelijke waarde, waarop niet 
lichtvaardig een inbreuk mag worden toegestaan. In de onderhavige aange-
legenheid zien wij geen dwingende reden om een dergelijke inbreuk te aan-
vaarden. 

De aan het woord zijnde leden vragen vervolgens, of wij uitputtend uit de 
doeken kunnen doen waar het bedrijfsleven zonder al te veel belemmerin-
gen de benodigde informatie zou kunnen krijgen teneinde tot verantwoorde 
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beslissingen te kunnen komen. Wij hebben hiervoor reeds betoogd, dat een 
(hoofd)aannemer die zijn wereld kent naar onze mening zeer wel in staat 
moet worden geacht, na te gaan of hij met bonafide onderaannemers te ma-
ken heeft. Behalve het trekken van informaties bij informatiebureaus staat 
hem ook de mogelijkheid ten dienste, inlichtingen te vragen bij bevriende 
collega-aannemers die reeds ervaring met de betrokken onderaannemer 
hebben opgedaan. Ook de antwoorden die hij krijgt op vragen die hij zelf aan 
de onderaannemer stelt kunnen hem helpen bij het vormen van een oor-
deel over de betrouwbaarheid van de betrokkene. Indien de aannemer lid is 
van een belangengroep of vereniging, die de bevordering van bonafide on-
deraanneming ten doel heeft, zal hij via die belangengroep of vereniging zijn 
inlichtingen kunnen krijgen. 

Wat betreft de medebetrokkenheid van de Staatssecretaris van Economi-
sche Zaken en de Minister van Volkshuisvesting en Ruimtelijke Ordening 
kunnen wij mededelen, dat over de memorie van antwoord overleg met de 
departementen van deze bewindslieden heeft plaats gevonden en dat zij ook 
zo nodig bij de verdere afhandeling betrokken zullen worden. Op blz. 30, 
laatste volle alinea van de memorie van antwoord hebben wij ons standpunt 
ten aanzien van medeondertekening van het wetsontwerp door andere be-
windslieden weergegeven. Wij zien geen aanleiding dit standpunt thans te 
herzien. 

De Staatssecretaris van Sociale Zaken, 
L. de Graaf 

De Staatssecretaris van Financiën, 
M. J. J. van Amelsfoort 

De Minister van Justitie, 
J. de Ruiter 
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